Применение электрических флуктуаций
для неразрушающего контроля электронных приборов

Б. И. Якубович

Аннотация

Проанализированы теоретические обоснования связи спектральных характеристик электрического низкочастотного шума с дефектностью твердых тел. Приведены результаты экспериментальных исследований, показывающих наличие такой связи. Рассмотрена корреляция спектральных характеристик низкочастотных флуктуации с качеством и надежностью электронных приборов различных типов. Сделаны выводы о возможностях применения электрических флуктуации для неразрушающего контроля электронных приборов.

Electrical Fluctuations Application for Nondestructive

 Check of Electronic Devices

B. I. Yakubovich

Abstract

There have been analysed theoretical basis connection of spectral characteristics electrical 
low-frequency noise with defect solids. There have been resulted experimental researches showing this connection. There has been considered spectral characteristics low-frequency fluctuations correlation with quality and reliability of electronic devices different types. There have been drawn conclusions about possibilities application electrical fluctuations for nondestructive check electronic devices.
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Гидравлика первого контура реактора ВВР-М
Г. А. Кирсанов, К. А. Коноплев, Р. Г. Пикулик, 
Ж. А. Шишкина, Н. А. Грошева, А. Н. Губинский
Аннотация

В работе представлены гидравлические характеристики первого контура реактора ВВР-М (потери давления в контуре и располагаемый кавитационный запас), определённые с использованием результатов экспериментальных измерений гидравлических сопротивлений наиболее значимых участков контура. Обсуждаются причины уменьшения расхода воды в контуре после замены выработавших свой ресурс старых насосов на новые и возможности увеличения расхода путём замены рабочих колёс насосов. Представлены результаты испытаний одиночных насосов на устойчивость их работы в условиях первого контура реактора ВВР-М.
Hydraulics of the WWR-M Reactor Primary Circuit

G. A. Kirsanov, K. A. Konoplev, R. G. Pikulik, 
J. A. Shishkina, N. A. Grosheva, A. N. Gubinsky
Abstract
This paper presents hydraulic characteristics of the WWR-M reactor primary circuit (pressure loss and disposable cavitation margin), which based on the results of experimental measurements of hydraulic resistance of the most significant circuit parts. The reasons of the circuit flow water decrease after replacement of old pumps by new ones and possibilities of flow water increase by new pumps impellers replacement are discussed. The results of single pump tests on stability of their work in the WWR-M reactor primary circuit conditions are presented.
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Испытание нового метода регистрации токовых сигналов

с увеличенной частотой переключения поляризации нейтронов

 при измерении Р-нечетных эффектов

В. А. Весна, Ю. М. Гледенов1, В. В. Несвижевский2, А. К. Петухов2, 

П. В. Седышев1, Т. Солднер2, О. Циммер3, Е. В. Шульгина

Аннотация

В экспериментах на атомных реакторах, в которых необходимо получение малых экспериментальных погрешностей измерений в токовом методе регистрации, для устранения влияния флуктуаций мощности реактора применяется процедура компенсации этих флуктуаций. К таким экспериментам относятся эксперименты по наблюдению Р-нечетных эффектов при взаимодействии поляризованных нейтронов с ядрами.

Существует возможность устранения влияния флуктуаций мощности реактора при переключении поляризации нейтронов с частотой выше основных частот спектра мощности нейтронных шумов реактора, что приводит к уменьшению погрешности измерений до статистической. Этот метод выгодно отличается от метода с применением компенсации возможностью использовать только один детектор. Настоящая работа посвящена испытанию метода в рабочих условиях.

Test of the New Method of Registration of Current Signals 

with the Increased Frequency of Neutron Polarization Switching
at the Measurement of the P-odd Effects

V. A. Vesna, Yu. M. Gledenov, V. V. Nesvizhevsky, A. K. Petukhov, 

P. V. Sedyshev, T. Soldner, O. Zimmer, E. V. Shulgina

Abstract

In experiments on nuclear reactors in which receiving of small measurements errors in method of current registration is necessary, it is usual to apply the procedure of compensation of fluctuations of a reactor power for elimination of influence of these fluctuations. Experiments on investigation of the P-odd effects at interaction of the polarized neutrons with nucleus are such ones.

There is an opportunity of elimination of fluctuations of a reactor power at work on frequency above the basic frequencies of a spectrum of a reactor power. It results in reduction of an error of measurements up to statistical. This method favorably differs from the method with application of compensation by an opportunity to use only one detector. The paper is devoted to test of the method in working conditions.

1 ОИЯИ, Дубна
2 ILL, Grenoble

3 TU, München

Препринт № 2708, 15.02.2007 г.

E-mail: vvesna@pnpi.spb.ru

Генерационно-рекомбинационный шум в полупроводниках

Б. И. Якубович

Аннотация

Проанализирован генерационно-рекомбинационный шум в полупроводниках, вызванный прямыми генерационно-рекомбинационными процессами. Дано количественное описание шума этого типа. Вычислено выражение общего вида для спектра генерационно-рекомбинационного шума.

Generation-Recombination Noise in Semiconductors

B. I. Yakubovich

Abstract

There have been analysed generation-recombination noise in semiconductors caused by direct generation-recombination processes. It is done quantitative description this type of the noise. It is calculated general form expression for spectrum of generation-recombination noise.
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Проектирование радиочастотных катушек
резонансных адиабатических флипперов поляризованных нейтронов

С. В. Григорьев, Н. В. Майгула, В. Н. Слюсарь,

В. А. Соловей, А. А. Сумбатян

Аннотация

В работе обсуждаются технические проблемы, возникающие при разработке, проектировании и изготовлении радиочастотной части резонансных адиабатических устройств для реверсирования поляризации нейтронов (флипперов).
Предлагается методика расчёта радиочастотной части флипперов по заданному значению требуемой напряжённости поля в заданном объёме.
Сравниваются энергетические затраты на создание радиочастотного поля при помощи наиболее известных катушек – соленоида и катушек Гельмгольца. Показано, что энергетические затраты на создание необходимого поля при помощи катушек Гельмгольца 
на 1–2 порядка больше, чем при использовании соленоидальных катушек.
Обсуждаются технические проблемы создания радиочастотного поля в устройствах переворота спина нейтронов (флипперах), устанавливаемых на нейтроноводах и работающих в условиях невысокого (технического) вакуума. Предлагаются особые радиочастотные катушки, при помощи которых создаётся необходимое радиочастотное поле флиппера. Приводятся практические измеренные распределения радиочастотных полей и их сравнение 
с теоретическим расчётом.
Design of the Radiofrequency Part of Resonance Adiabatic Devices 
Reversing Neutron Polarization

S. V. Grigoriev, N. V. Mygula, V. N. Slusar, V. A. Solovei, A. A. Sumbatyan

Abstract

This article discusses technical problems arising in development, design, and production of the radiofrequency part of resonance adiabatic devices reversing neutron polarization (spin flippers).
A technique to calculate parameters of the radio-frequency part of the spin flippers which provide 
for a required magnetic field in given volume is suggested.
Energy consumption necessary to generate the radiofrequency field is compared for two most widely used types of coils: solenoid and Helmholtz coil. The Helmholtz coil is shown to consume 
by 1–2 orders more energy than solenoid to generate magnetic field of the same strength.
Radio-frequency field generation problems encountered in the situations when flippers are installed on neutron guides and work in fore-vacuum range are discussed. A new type of coils specially designed to generate the required radio-frequency field is suggested. The distribution of the radiofrequency field along coil's axes measured on a real installation in comparison with calculated one is presented.
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Получение особо чистого фуллерена С60 99,9%+
методом хроматографического разделения на активированном угле

Ю. С. Грушко, В. В. Кукоренко, В. П. Седов

Аннотация

Описана методика получения особо чистого (осч) фуллерена С60 99,9 %+ хроматографическим методом из концентрированного раствора в о-ксилоле чистого 
(99,5 %+) фуллерена С60 на гранулированном активированном угле марки DCL GDC (Waterlink Sutcliffe Carbons).

Preparation of High Purity Fullerene C60 99,9 %+
by Chromatographic Purification on Activated Coal

Yu. S. Grushko, V. V. Kukorenko, V. P. Sedov

Abstract

The preparation of high purity fullerene C60 99.9 % + is described by a method of chromatographic purification from a concentrated solution pure (99.5 % +) fullerene C60 in o-xylene on granulated activated coal DCL GDC (Waterlink Sutcliffe Carbons).
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Система газообеспечения детектора TEC-TRD в эксперименте PHENIX
Л. М. Коченда, П. А. Кравцов, Э. О'Брайен, Р. Пизани, 

Г. В. Третьяков, В. А. Трофимов, М. Е. Взнуздаев

Аннотация

Описано устройство и основные принципы работы рециркуляционной системы газообеспечения детектора TEC-TRD в эксперименте PHENIX [1]. Система обеспечивает детектор ТЕС газовой смесью Р10 (Аr+10%СН4), детектор TRD - смесью (Не+40%Хе+10%СН4) и стабилизирует давление в детекторах и утилизирует смесь, содержащую ксенон. Автоматизированная система контроля и съёма данных защищает детектор в случае аварийных ситуаций, накапливает информацию с датчиков давления, температуры и анализаторов СН4, О2 и Н2О.

PHENIX TEC-TRD Detector Gas System

L. Kotchenda, P. Kravtsov, E. O'Brien1, R. Pisani1, 

G. Tretiakov2, V. Trofimov, M. Vznuzdaev

Abstract

The PHENIX TEC-TRD Gas System was designed to supply the Time Expansion Chambers (TECs) with the P10 (Ar+10%CH4) and the Transition Radiation Detectors (TRDs) with He+40%Xe+10%CH4 mixtures at a controlled pressure and collect the mixture containing Xenon. This system regulates the pressure of mixture while monitoring mixture temperature, flammable gas content, Oxygen and Moisture. A computer control/data acquisition system collects and logs the gas system operating parameters while providing a means of remotely controlling system valves.

1  Brookhaven National Laboratory, USA
2  ФГУП СКТБ «Биофизприбор»
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Измерения профиля пучка ускорителя COSY
К. Ю. Григорьев, А. А. Васильев, П. А. Кравцов, 
М. С. Микиртычьянц, X. Зайферт*, Б. Лорентц*, Ф. Ратманн*, Р. Энгельс*

Аннотация

Настоящая работа выполнена в рамках создания поляризованной газовой водороднодейтериевой мишени с накопительной ячейкой для спектрометра ANK.E 
на накопительном кольце COSY. Измерение профиля инжектированного и ускоренного пучка 
в области мишени является одним из факторов, определяющих размеры накопительной ячейки. В работе описаны методика проведения измерений, измерительное оборудование 
и представлены результаты измерений.

Measurements of the Beam Profile of the COSY Accelerator

K. Y. Grigoryev, A. A. Vasilyev, P. A. Kravtsov, M. S. Mikirtychyants,

R. Engels, B. Lorentz, F. Rathmann, H. Seyfarth
Abstract
This work was done in the frame of the preparation of storage cell for the double polarized experiment at ANKE spectrometer at the COSY accelerator. The results of these measurements will be used to define the storage cell cross-section of the internal gas target for ANKE experiment at COSY.
1 Институт ядерной физики Национального исследовательского центра, 
      г. Юлих, Германия
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Исследование рождения двух -мезонов в р-рассеянии 
при энергии 1 ГэВ/нуклон в области возбуждения P11 (1440) резонанса

Г. Д. Алхазов, В. Августюнек, Ж.-Л. Бояр. М. Буавин,
С. С. Волков, А. А. Жданов, П. Жупранский, Ж.-К. Журден,
А. В. Кравцов, Р. Кюнне, Л. В. Малинина, Г.-П. Морш,
В. А. Мыльников, Е. М. Орищин, А. Н. Прокофьев,
Б. В. Размыслович, Б. Рамштейн, М. Рой-Стефан,
И. Б. Смирнов, Е. А. Строковский, И. И. Ткач, Т. Эннино

Аннотация

Представлены результаты полуэксклюзивного исследования реакции рождения двух пионов р()р. Эксперимент выполнен при энергии -частиц Е = 4,2 ГэВ на ускорителе Сатурн-2 
(в Сакле) на установке SPES4- Процесс рождения двух пионов исследовался с помощью одновременной регистрации -частицы, рассеянной на водородной мишени, и рассеянного протона. Результаты эксперимента указывают на то, что рождение двух -мезонов в неупругом р-рассеянии в основном связано с возбуждением Р11(1440) резонанса на протоне-мишени 
и его последующим распадом с вылетом двух пионов в синглетном, изосинглетном состоянии (S, I = 0).

Two-Pion Production in p Scattering at 1 GeV/Nucleon
in the Energy Region of the P11(1440) Resonanse Excitation
G. D. Alkhazov, W. Augustyniak1, M. Boivin2, J.-L. Boyard3, L. Fahri3, 
Th. Hennino3, J.-C. Jourdain3, A. V. Kravtsov , R. Kunne3, L. V. Malinina4,.5,
H.-P. Morsch2, 6, V. A. Mylnikov, E. M. Orischin, A. N. Prokofiev, B. Ramstein3, 
B. V. Razmyslovich, M. Roy-Stephan3, I. B. Smirnov, E. A. Strokovsky4,
I. I. Tkach, S. S. Volkov, A. A. Zhdanov, P. Zupranski1
Abstract
Semi-exclusive measurements of the two-pion production reaction р()р have been carried out at an energy of E = 4.2 GeV at the Saturne-II (Saclay) accelerator with the help of the SPES4- installation. The two-pion production reaction was investigated by simultaneous registration of the scattered -particle and the secondary proton. The obtained results show that the two-pion production in inelastic -particle scattering on the proton at this energy proceeds mainly through excitation in the target proton of the Р11(1440) resonance and its decay with emission of two pions in the isospin I = 0, S-wave state.
1 Soltan Institute for Nuclear Studies, PI-00681, Warsaw, POLAND 

2 Laboratoire National Saturne, CNRS/IN2P3 and CEA/DSM,
  F-91191, Gif-sur-Yvette, Cedex, FRANCE
3 Institut de Physique, Nucleaire Orsay, CNRS/IN2P3, F-91400, Orsay, FRANCE 

4 Joint Institute for Nuclear Research, 141980, Dubna, RUSSIA
5 Moscow State University, Institute of Nuclear Physics, 119992, Moscow, RUSSIA
6 Institut für Kernphysik, Forschungszentrum Jtilich, D-52425, Jülich, GERMANY
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Распределение значащих цифр в ошибках физических измерений
С. Л. Сахаров 

Аннотация

В работе анализируются наборы экспериментальных ошибок энергий уровней, периодов полураспада и магнитных моментов ядер. Показано, что в каждом наборе распределение ошибок по первым значащим цифрам не является однородным и следует закону Ньюкома-Бенфорда. Значительные отклонения распределения ошибок от этого закона позволяют судить о том, является ли данный набор ошибок правильным. Проведённый анализ даёт возможность выделить "нестатистические" закономерности, которые можно было бы отнести к систематическим ошибкам и использовать в оценке ядерных данных.
Distribution of Significant
Digits in Errors of Physical Measurements

S. L. Sakharov
Abstract
The sets of distributions of experimental errors of the level energies, half-lives and magnetic moments were analyzed. It is shown that in each set the distribution of the first significant digits of errors is not uniform and follows Newcomb-Benford law. Significant deviations of the distributions of errors from that law permits one to decide whether the given set of errors is correct. The analysis carried out gives the possibility to single out the "non-statistical" regularities that could be related to the systematical errors and could be used in the estimate of nuclear data.
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Установка для очистки СО2

Л. М. Коченда, Б. М. Безымянных, М. Е. Взнуздаев, В. А. Трофимов

Аннотация

В работе рассматривается описание установки для получения двуокиси углерода (СО2) высокой чистоты (лучше 99,99 %) из исходной СО2 чистотой 99,8 – 99,96 %. В установке реализовано сочетание нескольких методов очистки: криогенного (вымораживание СО2 с последующей откачкой примесей), адсорбционного (осушка цеолитом) и хемосорбционного (поглощение кислорода активной медью, нанесенной на силикагель). Применение криосорбционного насоса для откачки на стадии вымораживания гарантирует отсутствие в конечном продукте следов масла. Описан процесс очистки и регенерации основных блоков установки. Для экспресс-анализа результатов очистки СО2 использован метод газовой хроматографии.
Carbon Dioxide Purification System
L. Kotchenda, B. Besymyannykh, M. Vznuzdaev, V. Trofimov
Abstract
Carbon dioxide (CO2) purification system intended to produce CO2 with the high purity (better than 99.99 %) from 99.8 – 99.96 % initial gas is considered. The combination of different purification methods is applied: cryogenic (freezing of CO2 with the subsequent pumping of impurities), ad​sorption (drying by zeolite) and chemo sorption (oxygen sorption with activated copper carried by silica gel). The use of a cryopump at the freezing stage for evacuation allows producing oil free carbon dioxide. The purification procedure and regeneration of set-up basic units are described. Gas chromatography method for fast CO2 analysis is used.
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Механизм образования двухзарядных фрагментов 
релятивистского ядра 14N при его взаимодействии 
с ядрами в фотоэмульсии

Ф. Г. Лепехин
Аннотация
Показано, что при фрагментации ядер 14N с импульсом 2.86 А ГэВ/с в фотоэмульсии 
73 % всех двухзарядных фрагментов в событиях, содержащих два или три таких фрагмента, образуются в пространственной области, заметно превышающей размеры первичного релятивистского ядра.
The Mechanism of Formation Two-Charge Fragments 

by the Relativistic Nuclei 14N at its Interaction 

with the Nuclei in Photoemulsion

F. G. Lepekhin 
Abstract
Is shown, that at the fragmentation of the nucleus 14N at the momentum 2.86 A GeV/c 73 % of all two-charge fragments in events containing two or three of such fragments, are formed in spatial area noticeably exceeding sizes of the primary relativistic nucleus.
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Атомные данные для астрофизики: 

I. Сечения фотоионизации и радиационной рекомбинации 
для Н-, Не- и Li-подобных ионов элементов С, N, О, Ne, Mg
М. Б. Тржасковская, В. К. Никулин, Н. А. Гущина
Аннотация
В работе представлены результаты релятивистских расче​тов полных поперечных сечений радиационной рекомбинации электрона с ионом и парциальных сечений фотоионизации для водородо-, гелие- и литие-подобных ионов элементов С, N, О, Ne и Mg. Расчеты выполнены 
в рамках метода Дирака-Фока. Для определения полного сечения радиационной рекомбинации вычислялись парциальные сечения для основного и всех возбужденных состояний электрона до состояний с главным квантовым числом n = 20. В таблицах даны полные поперечные сечения радиационной рекомбинации для 45 значений кинетической энергии электрона 
в области от 1 эВ до 50 кэВ. Парциальные сечения фотоионизации для состояний с n  12 
и орбитальным моментом l 6 аппроксимированы простым аналитическим выражением с пятью подгоночными параметрами. В таблицах приводятся подгоночные параметры для этих состояний.
Atomic Data for Astrophysics:
I.Photoionization and Radiative Recombination Cross Sections for H-, He-,
and Li-Like Ions of Elements C, N, O, Ne, and Mg

M. B. Trzhaskovskaya, V. K. Nikulin, N. A. Guschina

Abstract

Presented here are the relativistic Dirac-Fock calculations of total cross sections for radiative recombination and partial photoionization cross sections for H-, He-, and Li-like ions of the elements C, N, 0, Ne, and Mg. To obtain the total radiative recombination cross section, partial cross sections were computed for the ground and all excited electron states up to states with principal quantum number n = 20. The total radiative recombination cross sections are presented for 45 values of the electron energy in the range from 1 eV to 50 keV. Partial photoionization cross sections for electron states with n  12 and the orbital momentum l  6 were fitted by a simple analytical expression with five fit parameters. The fit parameters for these states of the ions are given.
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Исследование реакции рождения -мезона –p  n:
постановка эксперимента на пионном канале ПИЯФ и сравнение результатов, полученных при различных методах обработки данных

Д. Е. Баядилов, Ю. А. Белоглазов, А. Б. Гриднев, Н. Г. Козленко,
С. П. Круглов, А. А. Кулбардис, И. В. Лопатин, Д. В. Новинский, 
А. К. Радьков, В. В. Сумачёв, Е. А. Филимонов

Аннотация
Дифференциальные сечения (ДС) реакции рождения -мезона –p  n измерены при импульсах налетающих -мезонов (700, 710 и 720 МэВ/с), близких к порогу этой реакции. Эксперимент выполнен на -мезонном канале синхроциклотрона ПИЯФ с помощью спектрометра нейтральных мезонов, спроектированного и изготовленного в Лаборатории мезонной физики. Обработка данных проведена с использованием двух различных методов, полученные результаты согласуются в пределах статистических ошибок. При 700 МэВ/с угловая зависимость ДС изотропна, что указывает на S-волновой характер процесса рождения -мезона, в то время как при более высоких импульсах отчётливо проявляется вклад D-волны, приводящий к анизотропной угловой зависимости ДС.
Study of the -production Reaction –p  n:
Description of the Experiment and Comparison of Results
Obtained Using Different Methods to Data Processing

D. E. Bayadilov, Yu. A. Beloglazov, A. B. Gridnev, N. G. Kozlenko,
S. P. Kruglov, A. A. Kulbardis, I. V. Lopatin, D. V. Novinsky,
A. K. Radkov, V. V. Sumachev, E. A. Filimonov
Abstract
The differential cross sections (DCS) of the -production reaction –p  n are measured at momenta of incident -mesons (700, 710 and 720 MeV/c) close to the threshold of this reaction. The experiment is carried out at the pion channel of the PNPI synchrocyclotron using the spectrometer of neutral mesons designed and created at the Meson Physics Laboratory. Data processing was performed using two different approaches, obtained results agree within statistical errors. It is shown that at 700 MeV/c the DCS angular dependence is isotropic one indicating on the S-wave character of the -production process while at higher momenta a significant contribution of D-wave has led to the anisotropic angular dependence.
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Построение модели магнитного поля многополюсных магнитов

А. А. Васильев, С. Г. Шерман

Аннотация

В работе приводится решение уравнений Максвелла для цилиндрически симметричных многополюсных магнитов. Выведено дифференциальное уравнение, учитывающее симметрию
многополюсных магнитов. В качестве решения предлагается ряд полиномов, причем каждый из полиномов удовлетворяет уравнениям Максвелла и соответствует симметрии многополюсных магнитов. 
Magnetic Field Model of the Multipole Magnets
A. A. Vasilyev, S. G. Sherman
Abstract

The solution of Maxwell's equations for the multipole magnets with cylindrical symmetry is presented in this paper. The differential equation which takes into account the symmetry of the multipole magnets has been found. As a solution of the equation has been found the polynomial rows. Each polynom satisfied to the Maxwell's equations and correspond to the multipole magnets symmetry.
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Об интенсивности электрических флуктуаций в неметаллах

Б. И. Якубович

Аннотация

Проанализированы электрические флуктуации в неметаллах, вызванные захватом 
и эмиссией носителей заряда дефектами структуры. Вычислено выражение для интенсивности электрического шума в неметаллах, обусловленного этой причиной. Определены условия увеличения и снижения шума.
Intensity of Electrical Fluctuations in Nonmetals

B. I. Yakubovich
Abstract
There have been analysed electrical fluctuations in nonmetals caused by capture and emission carriers charge of defects structure. There have been calculated the expression for intensity electrical noise in nonmetals caused by this reason. There have been determined conditions 
of increasing and decreasing the noise. 
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Высокоточный прибор для измерения температуры

П. А. Кравцов, В. А. Трофимов, А. А. Мартюшов

Аннотация

Описано устройство и основные принципы работы прибора для измерения температуры с высокой точностью. Прибор обеспечивает подключение до восьми датчиков температуры резистивного или полупроводникового типа. Разрешение прибора составляет 2 мкВ, что соответствует температуре 0,005 K для термометра сопротивления Pt-100. В приборе реализован метод подавления влияния термо-ЭДС с помощью усреднения с реверсом измерительного тока. Проведены испытания прибора на специально созданном стенде для исследования влияния термо-ЭДС. Описаны результаты испытаний прибора и опыт его применения.

High-Precision Temperature Measuring Instrument

P. Kravtsov, V. Trofimov, A. Martyushov

Abstract

A high-precision device is described intended for the temperature measurements. It provides reading of up to 8 temperature sensors of resistive or semiconductor type. The device resolution 
is 2 µV that corresponds to the temperature 0.005 K for the Pt-100 sensor. A special method is implemented in the device to suppress the thermo EMF influence using the averaging with reverse of the measuring current. A dedicated experimental setup was built to investigate the measurement noise and the thermal electromotive force influence. The results of the device tests are described along with operating experience.
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Многоканальный измерительный прибор для систем управления

П. А. Кравцов, В. А. Трофимов

Аннотация 

Описано устройство и основные принципы работы прибора для измерения сигналов с датчиков в криогенных и газовых системах. Прибор обеспечивает подключение до 32 датчиков с потенциальным или токовым выходом. Точность прибора составляет 0.004 % от диапазона измерения, который может переключаться в пределах +4 В, ±5 В, +10 В, ±10 В. Дополнительно заложенные в программное обеспечение функции позволяют использовать прибор в качестве контроллера крейта для автономного управления набором устройств. Разнообразие интерфейсов обмена данными облегчает подключение прибора к управляющему компьютеру. Описаны результаты испытаний прибора и опыт его применения.

Multi-Channel Measuring Instrument for Slow Control Systems

P. Kravtsov, V. Trofimov 

Abstract 

A multi-channel device is described intended for the sensor measurements in cryogenic and 
gas systems. It provides reading of up to 32 sensors with voltage or current output. The device accuracy is 0.004 % of the measurement scale that can be selected from the range of +4 V, ±5 V, +10 V, ±10 V. Variety of the data exchange interfaces simplifies connection of the instrument to the external control system or computer. Implementation of crate controller function in the firmware allows using the instrument to control a set of various modules with different functions that operates as a single standalone instrument. The results of the device tests are described along with operating experience.
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Флуктуации концентрации носителей заряда в неметаллах
Б. И. Якубович

Аннотация

Проанализированы флуктуации концентрации 
свободных носителей заряда в неметаллах. Дано количественное 
описание флуктуаций. Получено универсальное выражение для спектра флуктуаций концентрации.

Fluctuations Concentration Carriers Charge in Nonmetals

B. I. Yakubovich 

Abstract

There have been analysed fluctuations concentration free carriers charge in nonmetals. It is done quantitative description fluctuations. There have been obtained the universal expression for spectrum fluctuations concentration.
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Расчет потоков, эпитепловых и быстрых нейтронов 
в каналах реактора ВВР-М ПИЯФ РАН

В. Г. Зиновьев, Ю. Е. Логинов, В. В. Мартынов, Е. М. Коротких, Г. И. Шуляк

Аннотация

Описаны методики определения плотностей потоков тепловых, эпитепловых и быстрых нейтронов в каналах реактора ВВР-М. Приведены экспериментальные данные 
по определению распределения плотностей нейтронных потоков в каналах ВЗ, В4, В8 и С14.
Calculation of Thermal, Epithermal and Fast Neutron Flax Density 
into Channel of the WWR-M Reactor

V. G. Zinov'ev, Yu. E. Loginov, V. V. Martinov, E. M. Korotkih, G. I. Shulyak

Abstract

Methods for determination of thermal, epithermal and fast neutron density into WWR-M reactor channels were described. Experimental dates on neutron flux density distribution into B3, B4, B8 
and С14 channels are given in this paper.
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Вторичные взаимодействия в струях фрагментов ядер свинца
с энергией 160 А ГэВ в фотоэмульсии

Ф. Г. Лепехин
Аннотация

Показано, что распределение расстояний до вторичных звезд в струях периферических взаимодействий релятивистских ядер свинца с энергией 160 ГэВ на нуклон согласуется 
с экспоненциальным распределением с константой  = 12.15 мм на интервале наблюдения 
L = 10.0 мм.
Second Interactions in Jets of Fragments of the Nuclei of Pb
with an Energy 160 A GeV in Photoemulsion

F. G. Lepekhin 

Abstract

The distribution of distances up to second stars, in jets of peripheral interactions of the relativistic nuclei of Pb with an energy 160 A GeV have an exponential distribution with a constant 
 = 12.15 mm on an interval of observation equal 10.0 mm.
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